
Temo 3

‚i-foje la temo de nia Ronda Tablo estas la “kongresa sezo-
no”, dum kiu, inter la somera (vide el Eμropo) solstico kaj
la aμtuna ekvinokso, okazas multaj esperantistaj renkont-
i•oj, interalie, la Universala Kongreso. Dek du aktivuloj,
ricevintaj nian inviton, respondis al la tri demandoj:

1. Kion vi atendas de „i-jara kongresa sezono?
2. Kiu(j)n kongres-sezona(j)n aran•o(j)n vi planas

partopreni? Kial?
3. Kion vi opinias pri la nuna stato kaj estonteco de la

Universala Kongreso, kiu restas la plej granda esperant-
ista kunveno?

Probal Dasgupta
Barato
Prezidanto de UEA

1. Mi atendas revenon al la norma-

la labora ritmo post la aparte historio-

grafia emfazo de niaj jubileaj aran•oj.

2. Mi evidente partoprenos la Uni-

versalan Kongreson en Kubo. Mi bezo-

nas respondi la demandon kial ne rilate

al la UK, sed rilate la nepartoprenon en

aliaj aran•oj: temas pri la devo „i-jare verki plurajn amplek-

sajn tekstojn en kaj pri Esperanto.

3. La Universalaj Kongresoj aktuale plenumas tradiciajn

bezonojn. Iuj partoprenantoj havas pri tiuj kongresoj suple-

mentajn aμ alternativajn atendojn — laμ ili pli konformajn al la

nun sentataj bezonoj. La atendoj estas sufi„e diversspecaj, kaj

ne povas „iuj esti samtempe plenumataj. Sed mi bonvenigas la

debaton, kiu furoras.

Jakvo Schram
Belgio
Prezidanto de la Plenum-Komitato
de SAT

1. Kion oni povas atendi de la kon-

gresa sezono, krom ke la organizantoj

de kongresoj bone laboru por prezenti

al la partoprenantoj programon laμ la

ideoj de la asocio aμ klubo por kiuj ili

organizas la kongreson.

2. Mi jam partoprenis la SAT-Amikaran kongreson en

Hillion, kiu estis mirinde bone organizita. La Beneluksan Kon-

greson, al kiu mi povis modeste kunlabori, kaj pri kio mi poste

aμdis multajn favorajn kritikojn. Dum la Skotlanda Esperanto-

Kongreso, mi estis la gastpreleganto, kaj mi spertis plej amikan

etoson en regiono kiu estas mirinde bela. Perfekta ekvilibro

inter turisma±oj kaj debatoj. Restas al mi „i-jare nur la SAT-

kongreso en Bra›ovo, kie krom la jarkunsido de SAT, la parto-

prenantoj povas gustumi ri„an turisman aran•on.

3. ¤is nun mi partoprenis nur unu UKon en Roterdamo.

Ne estante membro de UEA, mi preferas ne kritiki la kongre-

son. Tamen mi esperas ke estonte mi aμdos pli da Esperanto

kaj malpli da krokodilado… Plej ver›ajne UK instigas la par-

toprenantojn al pli profunda lernado de la lingvo universala,

precipe parole.

Peter Balá�
Slovakio
Kunordiganto de E@I, estrarano
de EEU, eldonisto (www.espero.sk)

1. ‚i-jare mi atendas post pluraj

jaroj iom da ripozo de la Esperanto-

aran•oj. Tamen min (kaj aliajn ene de

E@I kaj SKEJ-teamoj) atendas

komence de julio organizado de SES

2010 — Somera Esperanto-Studado,

kun la renkonti•o de la lernu-uzantoj. Kaj pro la granda kvanto

de ali•intoj (jam 190 de 33 landoj) •i estos certe interesa kaj

ri„a aran•o, e„ se iom laciga por organizantoj.

2. Krom SES 2010 „i-somere mi ver›ajne ripozos ekster

Esperanto-aran•oj kaj laboros pri diversaj novaj projektoj de

E@I. Krome ni pretigas por novembro aran•on KAEST

(www.ikso.net/kaest). Post la somero, komence de septembro

mi estros la inform-budon de EEU en la Ekonomia Forumo en

Krynica. Kaj partopreno en Arkones dependos de plej diversaj

aferoj.

3. Laμ mi UKoj devus pli malfermi•i — kaj al pli vasta

Esperanto-publiko („efe per malplikostigo, por ke aran•oj vere

estu plurmilaj, e„ se ne nepre en luksaj ejoj), kaj al ekstera

publiko (“malferma tago” dum ili). El tiu vidpunkto Bjalistoko

estis bonega ekzemplo, indus sekvi tian organizadon. Oni ne

bezonas luksegajn hotelojn, multe pli •ojus “ordinaraj” esper-

antistoj pri akceptebla prezo, kiu ebligus renkonti•on de 4–5

mil esperantistoj. Tiel paradokse eblus e„ gajni finance; se

venos pli da homoj, kiuj pagas malpli, rezulto povas esti finan-

ce pozitiva.

José Antonio Vergara
‚ilio
Estrarano de UEA pri faka kaj
scienca agado

1. Ateston ke Esperanto daμre



4 Temo

Giorgio Si l fer
Eμropo
Verkisto, instruisto kaj organiza
konsilisto, nuna Konsulo de la
Esperanta Civito

1. ¤i devus doni respondojn pri la

efektiva kapablo mobilizi sian mer-

kat(ni„)on en almenaμ tri kazoj. Unue,

kiom UEA-TEJO-ILEI kapablas ven-

igi al la tri kubaj kongresoj. Due, kiom

la francaj kulturcentroj (Greziljono kaj La Kvinpetalo) kapa-

blas ankoraμ elteni. Trie, „u la SAT-kongresoj nerenverseble

sinkas.

2. Mi planis iri al Kaiserlautern pro Heroldo de Esperanto,

sed ne havis tempon.

3. La sorto de UKoj estas pli kaj pli intime kaj ekskluzive

ligita al la sorto de UEA. Tio ne estas bona por UKoj, eviden-

te. Sed ankaμ ne por UEA, „ar UKoj efikas al la membraro pli

malfidelige ol fidelige.

Svet lana Smetanina
Ruslando
Vicprezidanto de REU

1. Iujn gravajn ›an•ojn mi ne aten-

das, „ar nialanda esperantistaro ne par-

toprenas la UKon en Kubo pro •ia mal-

proksimo kaj multekosto.

2. Mi kaj miaj geamikoj, samide-

anoj, samklubanoj kaj simpatiantoj

entreprenos Eμropan voja•on kun par-

topreno de la Itala nacia kongreso unue, por viziti novajn allo-

gajn lokojn, ekzemple, la sudan Francion, Andoron, Hispa-

nion; due, por sperti la organizadon de nacia kongreso en

Italio.

3. UKoj estas bonaj, sed tute oni ne atentas novajn esper-

antistojn, kiuj, bedaμrinde, post UK-partopreno malaperas.

Josef ‹emer
Israelo
Sekretario de Esperanto-Ligo en
Israelo

1. Krom la kutimaj atendoj —

multaj partoprenantoj kaj enhavo ri„a

kaj kontribua por nia lingvo kaj mova-

do — mi aldonus ion plian: ke la UKon

kaj la aliajn kunvenojn partoprenu tiuj

novaj esperantistoj, kiuj lernis pere de

la Interreto sed •is nun ne havis kontakton kun la movado.

Tiuj memlernintoj grandparte “perdi•as”. Se la organizantoj

de niaj internaciaj kunvenoj sukcesos altiri multajn el ili (kiu-

maniere? bona demando!), tio estos granda atinga±o.

2. ‚ar mi vivas for de Eμropo, la “koro” de Esperantujo,

mi “kontenti•os” per la du eventoj okazontaj en Kubo: la UK

kaj ILEI-konferenco. Mi ege ›atus partopreni ankaμ la pre-

sti•an kulturan kunvenon ARKONES en Pollando, sed

bedaμrinde tio ne okazos…

3. Mi persone tre multe •uas la UKojn kaj „iam revenas

hejmen kun “re›argitaj baterioj”. Sed mi samtempe konfesas,

ke mi ne vidas grandan progreson atendatan de la plej granda

E-evento: ne okazis en la UKoj de la 21a jarcento iu granda

revolucio. Krom kelkaj bonaj ›an•etoj en la enhavo, la skeleto

restis sama kaj la „ielon UEA intertempe ne sukcesis faligi, e„

ne ete, malgraμ ke la mondo multe ›an•i•is.

Hori Jasuo
Japanio
Eksprezidanto de KAEM,
eldonisto

Mi respondas nur la du lastajn

demandojn.

2. En Japanio okazas „iun jaron

Japana E-Kongreso kaj kelkaj regionaj

kongresoj. Jam en majo kaj junio oka-

zis kvar regionaj kongresoj. Mi estis

respondeculo pri Kantoo-Kongreso, kies teritorio estas Tokio

kaj la „irkaμaj ses gubernioj. En la venonta semajno mi parto-

prenos en la 6a Azia Kongreso en Mongolio kaj poste en la

UK en Kubo. Fine de aμgusto mi partoprenos en Nordorien-

ta-‚ina Kongreso en la urbo Dandong.

Kiam mi komencis lerni Esperanton diligente kaj serioze,

mi promesis al mi kvar aferojn, kaj unu el ili estas partopreni

laμeble ofte en E-aran•oj. Mi estas maljuna kaj ne povas agadi

multe, sed e„ tia jam velkanta arbo povas gajigi la kongresan

arbaron per la partopreno. Por ebligi multajn partoprenojn, mi

›paras monon kaj tenas min sana. Renkonti amikojn en tiuj

kongresoj donas al mi pli da energio.

3. ¤enerale mi estas kontenta pri la UKoj, sed por adapti

nin pli bone al la situacio, ni bezonas pli da diskutoj pri la

enhavo de UKoj. En la lastajara kongreso partoprenis ege

malpli da homoj ol mi antaμvidis. Kial tiom malmulte en la

jubilea kongreso? Povas esti, ke io okazas en la Esperanto-

mondo. Ni devus analizi la situacion pli detale.

Claude Nourmont
Luksemburgio
Vicprezidanto de UEA (kulturo,
kongresoj, edukado)

1. Persone, mi esperas kombini

iom da feriado kun multe da laboro…

¤enerale, mi esperas ke kongresado en

Kubo stimulos la movadon en la lando

mem kaj en la najbaraj landoj. Bonege

estas, ke multaj kongresoj kaj malpli

grandaj aran•oj okazas en aliaj partoj de la mondo, kiel la

Azia en Mongolio, donante eblecon al Esperanto-parolantoj

•ui interesajn programojn kaj vivigi Esperantujon en multaj

lokoj.

2. La UKon, evidente kaj neeviteble, estante estrarano de

UEA. Kaj ankaμ la postkongreson en Kubo por pli bone kon-

ati•i kun la kongresa lando. BET-46: mi ›atas la regionon, la

etoson, kaj mi esperas partopreni la kunvenon de TE‡A. Kaj

ankaμ aran•ojn en Kvinpetalo, i.a. la koncerton de Kajto.

3. Facila demando, malfacila respondo! Universalaj Kon-

gresoj estas sukcesaj aran•oj en sia nuna formo, kaj mi ›atas

ilin (se mi ne ›atus, mi ne partoprenus jam 44 UKojn). Sed mi

ankaμ konscias, ke iaj ›an•oj necesas. ‚u ›an•i la strukturon,

„u organizi •in alimaniere, „u pli malfermi •in, „u okazigi •in

malpli ofte (favore al pli da kontinentaj kunsidoj), „u eblas

trovi novan manieron •in financi? Mi klopodas imagi, kiel ni

faris en iuj laborgrupoj, kiel povus disvolvi•i estontaj „efren-

konti•oj de la Esperanto-movado, sed pri tio vi devus fari

alian intervjuon.

Se vi partoprenis interesan kongreson aµ

renkonti•on, ne forgesu tuj post •i skribi

artikol(et)on por La Ondo.



Temo 5

UEA: Mark Fettes, la plej populara komitatano B

La 1an de junio 2010 okazis en la Centra Oficejo de UEA la

nombrado de la vo„oj donitaj en la elektado de ses Komitat-

anoj B por la periodo 2010–2013. Por tiu tasko la Estraro de

UEA nomumis komisionon, kiu konsistis el la ¤enerala Direk-

toro Osmo Buller kaj la individuaj membroj Rob Moerbeek,

Piet Schuil, Francisco Veuthey kaj Atie van Zeist.

Balotilo estis sendita al 4801 individuaj membroj, el kiuj

vo„donis 1550, t.e. 32,3%. Estis 1527 validaj kaj 23 malvalidaj

balotiloj. La balot-aktiveco klare superis tiun de la antaμa fojo

en 2004, kiam 29,0% de la membroj vo„donis, sed •i ne atingis

la rekordon de 33,6% en 1998.

Plej multe da vo„oj, 1010, ricevis Mark Fettes. La aliaj

kvin sukcesaj kandidatoj estis Probal Dasgupta (973), Bar-
bara Pietrzak (876), Amri Wandel (820), José Antonio Ver-
gara (816) kaj Wu Guojiang (732).

Ne elektitaj estis Petr Chrdle (653), Jukka Pietiläinen

(613), Marija Beloševi¢ (529), Tomasz Chmielik (491), Paulo

Branco (443), Josip Pleadin (309) kaj Johan Derks (282).

La Komitatanoj B reprezentas en la supera organo de UEA

la individuajn membrojn. Por „iu komencita milo da membroj

estas unu Komitatano B. Krome „iu landa kaj faka asocio,

ali•inta al UEA, rajtas nomumi Komitatanon A, se •i havas pli

ol 100 membrojn. Fine la Komitatanoj A kaj B rajtas alelekti

Komitatanojn C, kies nombro ne rajtas esti pli ol la kvarono de

tiu de la Komitatanoj A kaj B.

GK UEA

La Elekta Komisiono proponas senalternativan liston

Ni aperigas la finan parton el la konkluda raporto de la Elekta

Komisiono de UEA (Renato Corsetti, Lucille Harmon, Ileana

Schrøder), kiu proponis al la Komitato de UEA elekti en Hava-

no kandidatojn el nur unu elekto-listo senalternativa.

1. Komitatanoj C: Paulo Branco, Jean Codjo, Probal

Dasgupta, Marcel Delforge, Loes Demmendaal, Mark Fettes,

Josep Franquesa Solé, Stefano Keller, Barbara Pietrzak, Amri

Wandel.

‚i tiu listo estas definitivigebla nur tuj antaμ la Kongreso,

„ar en kelkaj okazoj la elekto povus montri•i nebezonata, se la

koncerna kandidato jam i•is komitatano B, dum aliaj povus

aldoni•i se kelkaj el la kandidatoj por la estraro ne plu estus

komitatanoj A.

2. Estraranoj: Probal Dasgupta (prezidanto), Claude

Nourmont (vicprezidanto, kongresoj, kulturo, edukado),

Barbara Pietrzak (•enerala sekretario, informado), Loes

Demmendaal (financoj, administrado), Maritza Gutierrez

(landa agado), Amri Wandel (faka kaj scienca agado), Stefano

Keller (eksteraj rilatoj).

3. Komitataj reviziantoj: Paulo Branco, Marcel Delforge.

4. Financa Komisiono: Flory Witdoeckt, Gianfranco

Polerani, Josep Franquesa Solé.

UK: Havano superis Vankuveron

Laμ la retejo de UEA je la 20a de junio al la 95a Universala

Kongreso de Esperanto en Havano ali•is 943 personoj el 59

landoj, pli multe ol en la UKojn en Portland en 1972 (923) kaj

Vankuvero en 1984 (802).

Plej multaj ali•intoj estas el Kubo (157); sekvas Francio

112, Japanio 76, Germanio 70, Brazilo 66, Italio 41, Neder-

lando 32, Meksiko 31, Belgio 25, Pollando 22, Kanado 18.

Li Jianhua
‚inio
Redaktoro de reta El Popola ‚inio,
komitatano de Pekina Esperanto-
Asocio

Mi plej atendas de „i-jara UK, ke la

raportoj faritaj en la Internacia Kongre-

sa Universitato estos publikigitaj, „ar

„iujare multaj „inoj sin anoncis por

prelegi en tiu universitato, sed neniu

sukcesis. Mi volas lerni de la raportoj kaj „erpi sperton. En

2004 mi laboris kiel volontulo de la 89a UK en Pekino kiam mi

ankoraμ estis studento de la ‚ina Komunika Universitato, en

kiu oni kulturas esperantistojn-studentojn. Mi ›atas la atmo-

sferon de Esperantujo kiel granda familio. Krome, „i-jara UK

okazos en Kubo, tio estas tre malfacila laμ mia opinio. Mi

opinias, ke la nuna Esperanto-movado estas pli kaj pli vigla.

Plimulti•o de junaj esperantistoj kaj disvolvo de UK estas la

du bonaj atestoj.

Lu Wunsch-Rolshoven
Germanio
Gvidanto de EsperantoLand

Miaj respondoj estas iom personaj,

„ar mi mem organizas du somerajn ren-

konti•ojn — la 8an SOMERE kaj la

1an Internacian Kongreson de Esperan-

toLand en Strasburgo. Do mi „efe espe-

ras, ke ili ambaμ sukcesos bone kaj

pla„os al la partoprenantoj. Poste mi

•uos feriojn, sed en septembro mi eble partoprenos en Arko-

nes; „iam interesa renkonti•o kun poloj kaj aliaj orienteμrop-

anoj.

Mi ne povas bone ju•i pri la aktualaj UKoj, „ar mi ne plu

partoprenis ekde 2001. Mi sentis mankon de zorga kaj vasta

traktado de Esperanto-temoj. Krome, UKoj estas jam tre gran-

daj. Do laμ mi venis la tempo establi plian internacian kongre-

son, kiu vere estos kongreso pri Esperanto, •ia komunumo kaj

disvastigo — kun kultura kaj turisma programo, kompreneble.

Humphrey Tonkin
Usono
Eksprezidanto de UEA

Mi partoprenos la UKon „i-jare —

unu el la malmultaj usonaj esperant-

istoj, kiujn oni permesas iri tien, pro la

•enerala malpermeso al usonaj civit-

anoj viziti Kubon (absurda politiko en

la nuntempa monda situacio). Temos

pri malgranda kongreso, kun relative

nereprezenta partopreno.

La malfacila±oj, kiujn multaj homoj spertas, pri „eesto de

kongresoj (precipe pro kostoj kaj distancoj) diktas, ke ni ›an•u

nian metodon administri UEA kaj enkonduku pli aktivan util-

igon de la reto. Iuj homoj rezistas tion, preferante la privilegian

kaj esence eμropocentran sistemon, kiun ni nun uzas. Tiuj

samaj homoj foje plendas, ke la voja•kostoj de ekstereμropaj

estraranoj estas tro grandaj por nia asocio — tiel plifortigante

la eμropocentran influon. Mi esperas, ke tio ›an•i•os. Por ke

asocio estu universala, ne sufi„as nomi •in tia!

Mi ankaμ ser„as vojon por „eesti la italan kongreson, pro

lan„o de la itala traduko de mia redakto de Modernaj Robinzo-

noj, la unua esperantlingva libro de Tivadar Soros.



Eventoj 7

Post cent jaroj en Peterburgo

27–31 maj en Sankt-Peterburgo cent

jarojn post la unua Ruslanda Esperant-

ista Kongreso (1910) okazis la 26a

REK. Al •i ali•is „. 230 personoj el plu-

raj landoj, kaj multaj ali•intoj partopre-

nis la kongreson. Bedaμrinde, neniu par-

topreninto konsentis verki artikolon pri

la kongreso, kaj nur unu kongresano

sendis siajn impresojn (vd. p. 17). ‚i tial

ni aperigas nur la decidojn de la kon-

ferenco de la landa asocio REU, kiuj

aperis en la asocia dissendolisto.

Decidoj
de la 25a Konferenco de REU

1. Taksi la laboron de la Estraro

kontentiga.

2. Aprobi la raporton de la Kon-

trol-revizia Komisiono.

3. Aboli la Provizoran Regularon

pri la Konsilio de REU.

4. Elekti la Estraron de REU en la

konsisto: Grigorij Arosev (Moskvo) —

prezidanto, Svetlana Smetanina

(Moskvo) — vicprezidanto, Vladimir

Bespalov (So„i), Jurij Karcev (Ulja-

novsk), Rafija Kudrjavceva (Jekaterin-

burg), Darja Obrazcova (Sankt-Peter-

burgo) — membroj.

5. Elekti la Kontrol-revizian Komi-

sionon de REU en la konsisto: Oleg

Cyganov (Sankt-Peterburgo) — prezid-

anto, Gennadij Basov (Moskvo), Lud-

mila Novikova (Moskvo) — membroj.

6. Elekti Komisiitojn: pri dokumen-

tado — Viktor Arolovi„ (Moskvo), pri

bu•eto — Roman Bol›akov (Moskvo),

pri retlistoj de REU — Georgij Kokolija

(Moskvo), pri financoj — Valerij Sipo-

vi„ (Moskvo).

7. Elekti Nikolaj Gudskov (Mos-

kvo) Komitatano A de UEA.

8. Rekomendi al UEA nomumi

Svetlana Smetanina (Moskvo) „efdele-

gito de UEA en Rusio.

9. Komisii al la Estraro esplori pro-

ponojn, prezentitajn al la Konferenco.

Kenjo eniras Esperantujon

Grava tasko de UEA estas la dis-

vastigo de Esperanto en landoj, kie man-

kas organizita movado aμ •i ankoraμ ne

estas sufi„e forta por mem respondeci

pri tio.

Pri tiu agado „efe zorgas la regionaj

komisionoj de UEA. Ekzemple, tiu pri

Azia Esperanto-Movado (KAEM) lasta-

tempe subvenciis voja•ojn de instruistoj

interalie al Srilanko, Laoso, Indonezio

kaj Birmo.

‚iam pli aktiva estas la Komisiono

pri Afriko, kiu ±us sendis sian membron,

la burundanon Jeremie Sabiyumva,

instrui Esperanton en Kenjo. Pro la gra-

veco de tiu lando en Afriko, UEA nun

donas al •i sisteman atenton. Pli frue

jam Costantine Mashauri, tanzania dele-

gito de UEA, voja•is tien por esplori la

situacion kaj ligi kontaktojn kun aktiv-

uloj de la pasintjare fondita Kenja

Esperanto-Asocio. La nova asocio nun

prepari•as por registri•o „e la Ministe-

rio pri Sociaj Aferoj.

Jeremie Sabiyumva gvidis kurson en

Nandi Hills, kie lin akompanis Julius

Kirwa kaj Evans Ochoki, respektive

prezidanto kaj •enerala sekretario de

KEA. La kursanoj ne estis komencantoj,

sed ili jam antaμe lernis koresponde kaj

per lerniloj senditaj de la Afrika Oficejo

de UEA. Ili tamen malofte povis prak-

tiki la lingvon kun aliaj esperantistoj.

Temis pri progresantoj, kiuj pretas

memstare gvidi kursojn en siaj lo•lokoj.

Partoprenis naμ personoj; la plej juna

32-jara kaj la plej a•a 49-jara. Krom pri

gramatiko, ili lernis pri la historio de

Esperanto •enerale kaj en Afriko aparte,

pri organizado de landa movado kaj pri

informado.

La kurso fini•is per ekzameno, kiun

„iuj sukcese trapasis.

Sabiyumva promesis al la aktivuloj

de KEA, ke en proksima estonteco la

Afrika Komisiono de UEA klopodos

sendi alian esperantiston al Kenjo por

unu monato. Li instigas ankaμ ekster-

afrikajn esperantistojn viziti tiun turi-

sme allogan landon por doni al la espe-

rantistoj tie pli da rektaj kontaktoj kaj

okazoj por praktiki la novan lingvon.

Sabiyumva alvokas helpi la kenjan

movadon per mondonacoj al Fonda±o

Afriko de UEA, kiu financas la instru-

voja•ojn kaj provizadon per lernomate-

rialoj, aμ per sendado de lerniloj, libroj

kaj aliaj esperanta±oj rekte al Kenja

Esperanto-Asocio, P. O. Box 204, Eldo-

ret, Kenjo.

GK UEA

Sveda kongreso „e Esperanto-Domo

En la kampara urbeto Lesjöfors

situas la Esperanto-Domo (Esperanto-

Gården), kie 14–16 maj 2010 okazis la

jarkongreso de Sveda Esperanto-Fede-

racio kun kvindeko da partoprenantoj.

La „efa kultura programero estis la

prezento de la monodramo Ludoviko-

Lazaro de Georgo Handzlik (Pollando),

en kiu li sola ludis „iujn rolojn kaj pre-

zentis la vivon de Zamenhof en interesa

maniero.

Kristin Tytgat (Belgio) donis prakti-

kajn informojn pri la nova eμropa ekza-

men-sistemo, Komuna Eμropa Refe-

renc-kadro (KER), kun ekzemploj pri

ekzamenaj demandoj. ‹i ankaμ prelegis

pri la temo “Unu lingvo, malsamaj kul-

turoj”, kun elirpunkto je siaj propraj

spertoj, kaj kun la lerto de instruisto por

eμropaj interpretistoj, ofte en amuza

maniero, sed kun profesia enhavo.

La junulara grupo, kiu konsistigis

preskaμ trionon de la partoprenantoj,

havis proprajn programerojn sub la tito-

lo Anemona Renkonti•o.

En la antaμkongresa tago estis

ekskurso al folklora centro kaj al art-

ekspozicio, samtempe kun rigardo al

pluraj el la lokoj, kiujn la sveda aμtorino

Selma Lagerlöf uzis en siaj libroj.

Ulla Luin

En la lando de libereco

Antaμ cent jaroj d-ro L.L. Zamenhof

faris la faman prelegon “Lando de liber-

eco, lando de estonteco, mi vin salutas”

en la 6a Universala Kongreso de Esper-

anto en Va›ingtono.

‚i-jare, dum la kvar lastaj majaj

tagoj cento da partoprenantoj de la 58a

landa Esperanto-kongreso en Va›ing-

tono kunvenis proksime al la loko, kie

Zamenhof iam parolis. En la kongreso

okazis vo„donado por la nova estraro de

Esperanto-USA. ‚iu estrarano servos

de±ore •is la landa kongreso de Esper-

anto-USA en la koncernaj jaroj:

Phil (“Filipo”) Dorcas, prezidanto

(2011); Tim Westover, vicprezidanto

(2011); Christopher Zervic, kasisto

(2012); Steve Brewer, sekretario (2013);

Mar Cardenas, estrarano (2011); D.

Gary Grady, estrarano (2011); Ros

Haruo, estrarano (2011); Tor Kinlok,

estrarano (2012); Orlando Raola, estrar-

ano (2012); Julie Winberg, estrarano

(2012); Julie Spickler, estrarano (2013);

¤an Starling, estrarano (2013); George

Baker, estrarano (2013).

Phil Dorcas



Eventoj 13

Printempo en Herzberg

La „i-jara printempo en Herzberg

estis malvarma. La vintro longe ne volis

forlasi •in. Varmetaj tagoj aperadis nur

de tempo al tempo, sed kiam okazis gra-

vaj urbaj eventoj, la vetero favoris ilin.

Tiel estis precipe dum la du gravaj majaj

festoj: la kastelmuzea jubileo kaj la paf-

ista festo.

Diman„e, la 9an de majo, la muzeo

en Welf-kastelo en Herzberg festis la 25-

jaran jubileon. Kadre de la jubilea evento

ankaμ la Esperanto-Centro prezentis sian

ekspozicion. Estis preparitaj tri tabuloj:

du pri la Esperantaj eventoj, okazintaj en

la kastelo, kaj unu pri la Esperantlingvaj

varbiloj, reklamantaj la kastelon.

Dum la jubilea programo okazis ren-

konti•o kun Heinrich Julius von Hanno-

ver, la princo, kiu jam ne plu vivas en la

kastelo, sed kiu regule vizitas •in dum

gravaj eventoj.

La 22an de majo sur la „efplaco de

Herzberg komenci•is Schützenfest

(Pafista festo). La dirigento de la loka

orkestro salutis la lokan pafistan klubon

kaj la lo•antojn ludante belan muzikon.

Poste el la membroj de pafistaj kluboj

formi•is la irantaro kiu tramar›is la „ef-

straton •is Jues-parko, direkti•is al la

monumento pri la Dua Mondmilito kaj

plumar›is •is la urba „efplaco, kie en

apuda restoracio la klubanoj komune

vesperman•is. Sekvatage (diman„e) tra

la urbo mar›is multkolora procesio de

lokaj asocioj, kluboj, lernejoj kaj soci-

etoj. Fronte de la procesio, gvidata de

pafistoj, trovi•is ankaμ la urbestro.

Dum lundo, kiu estis destinita al infa-

noj, tra la urbo pasis la procesio de infa-

noj belege vestitaj. Ilin akompanis muzi-

kistoj •is la festa placo, kie ili gaje ludis.

Marde posttagmeze la lo•antoj amasi•is

sur la granda foirplaco, kaj dum la ves-

pera festo ili povis admiri piroteknik-

a±ojn. Sabate, la 29an de majo, estis la

fina festo, dum kiu oni proklamis la paf-

istan re•on, elektitan pro siaj tutjaraj

pafistaj poentoj. Vespere „iuj komune

pasigis la tempon man•ante, babilante,

kantante kaj dancante.

Valoras jam plani restadon en Her-

zberg dum tiu tempo, por travivi nefor-

geseblajn momentojn kaj por partopreni

la belan tradicion.

Valoras ankaμ eluzi vian viziton al

Herzberg por malstre„i•i kaj •ui la pro-

menvojon “Akvo-8”, kiu kunligas la

naturajn kaj kulturajn valora±ojn „e la

idiliaj bordvojoj. La trankviliga rond-

vojo ofertas ripozbenkojn kaj ekzistas

ludeblecoj por junaj kaj maljunaj homoj.

La ”blua guto" estas la rondvoja indiko

kie estas „irkaμ 30 informtabuloj kun

resumaj tekstoj en Esperanto.

Mi dankas al mia amikino Erika

Weigmann, kiu akompanis min dum

skribado pri la eventoj kaj „iam volonte

respondis miajn demandojn.

Ma³gosia Komarnicka

Pécs: Pentekoste kaj publike

En la hungara urbo Pécs, unu el la tri

„i-jaraj Eμropaj kulturaj „efurboj, je la

Pentekosto (24 maj 2010) reali•is sukce-

sa publika esperantista rendevuo, kiu

konsistis el pluraj programeroj.

En la Esperanto-Muzeo Gyula Lajos,

protektata de la emerita abato-parokestro

kaj esperantisto Pál Kele, okazis prele-

goj kaj fotoprezentadoj.

Sekvis inaμguro de la renovigita par-

ko Esperanto, dum kiu kantis en Espe-

ranto la 41-membra junulara koruso de

la lernejo Mathias Rex, kaj solene paro-

lis reprezentantoj de pluraj Esperanto

organizoj. Sekvis florkronado en la par-

ko „e la bronza bareliefo de Zamenhof

kaj „e la Esperanto Memormuro, sur kiu

trovi•as 12 granitaj memortabuloj kun la

nomoj de forpasintaj, landaj kaj lokaj

presti•aj esperantistoj.

Kunfestis en parko entute „. 85 per-

sonoj. Post la inaμguro de la parko oka-

zis Esperantlingva meso en la urbocentra

pre•ejo, kie kantis la junulara koruso en

Esperanto.

Grupa fotado antaμ la urbocentra

pre•ejo kaj komuna tagman•o en resto-

racio fermis la feston.

Laszló István Tóth

Nova IFEF-prezidanto

La 62a Internacia Fervojista Esper-

anto-Kongreso okazis 8–15 maj 2010 en

Sofio kun 136 partoprenantoj el 18 lan-

doj.

Post la sinsekvaj sep trijaraj manda-

toj de d-ro Romano Bolognesi, s-ino

Rodica Todor, profesia psikologo labor-

anta por la fervojkompanio en Rumanio,

estis elektita kiel prezidanto de IFEF. ‹ia

unua IFEK estis en Kvinkirko/Pécs

(1995); de 2001 ›i gvidas la rumanan

sekcion de IFEF, kaj en 2005 organizis

la kongreson de IFEF en Bra›ovo.

La ceteraj novaj estraranoj estas

Sylviane Lafargue (Francio) kaj Vito

Tornillo (Italio); en la estraro restas la

sekretario-kasisto Laurent Vignaud

(Francio). Vakas la posteno de redaktoro

de Internacia Fervojisto.

HeKo

Budape›to: Kajo Langlet

(Ret-Info). La hungaria fonda±o Carl

Lutz en 2005 faris peton al la „efurba

konsilio renomi la kajojn apud la rivero

Duna en Budape›to oma•e al la martiroj

kaj herooj, kiuj savadis la persekutatojn

dum la sagokruca teroro en 1944.

3 jun 2010 la „efurba konsilio nom-

umis la kajon en la urboparto Buda inter

la pontoj Szabadság kaj Pet´fi per la

nomoj de la esperantistaj geedzoj Valde-

mar kaj Nina Langlet, pri kies homsav-

ada agado oni povas legi la studon de

Rátkai Árpád:

http://www.esperanto.hu/egyeb/lang

let-eo.doc
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Unufraze

� Brazila parlamentanino Andreia Zito

denove prezentis al la parlamento sian

favoran raporton pri instruado de Eo, kiu

estos unue vo„donita en komisiono.

(James Rezende Piton)

� Giorgio Silfer k Mariangela Varese

partoprenis kiel observantoj de la

E-Civito la 10an ¤eneralan Asembleon

de la Organizo de Nereprezentataj Popo-

loj 27-28 maj en Romo. (HeKo)

� En majo estis defenditaj tri studentaj

diplomaj verkoj pri Eo: Eo en ‚e†o-

slovakio 1945-1970 de Eliška Votýp-

ková „e la Karola universitato en Prago;

Perioda±oj en Eo de Dmitrij ‹ev„enko „e

la Universitato de amikeco inter popoloj

en Moskvo; Propedeµtika rolo de Eo en

lernado de la germana lingvo de Arina

Osipova „e la Urala ›tata pedagogia uni-

versitato en Jekaterinburg.

� ‚i-semestre okazis du distancaj

E-rilataj kursoj en la Stokholma univer-

sitato: “Enkonduko al Eo” k “Interlingv-

istiko kaj konstruitaj lingvoj”. (Hokan

Lundberg)

� La muzikeldonejo EMI relan„as kan-

zonojn de la fama kanzonistino Dolores

Duran; kelkajn malnovajn registrojn ›i

faris en pluraj lingvoj, inkluzive de Eo.

(BEL Informas)

� En Berna kvartalo Wankdorf ekfun-

kciis restoracio Esperanto „e Winkel-

riedstr. 42. (HeKo)

� 22-29 maj kadre de la Projekto Lern-

ado dum la tuta vivo de Grundtvig-pro-

gramo (subtenata de EU) Katalin Kováts

gvidis intensan programon por trideko

da polaj k slovakaj partoprenantoj de la

projekto en la sudpollanda vila•o Rytro.

(www.edukado.net)

� 15 jun en Malago estis fondita la Ea

Naturamikaro (ENA) kun tripersona

provizora komitato (prez. Julio Herrero,

vicprez. Ángel Arquillos; sekr. Marian-

gela Varese), kiu intencas eldoni La

Migranton kun almenaμ unu 100–150-

pa•a kajero jare. (HeKo)

� ILEI kunlabore kun E@I k aliaj part-

neroj eldonos la gramatikon pretigitan de

Bertil Wennergren por la retkursanoj „e

lernu.net; •i estas koncizigita versio de

PMEG. (Stefan MacGill)

� Per monkolekta kampanjo KAEM al-

igis al UEA 154 e-istojn el neri„aj landoj

de Azio: Afganio 1, Azerbaj•ano 1, Ban-

glade›o 1, Barato 1, ‚inio 43, Filipinoj 3,

Indonezio 11, Kambo•o 1, Laoso 1,

Mongolio 5, Nepalo 9, Pakistano 22, Sri-

lanko 5, Tajlando 1, Turkio 1, Uzbekio 1,

Vjetnamio 43. (Esperanto en Azio)

Kroatiaj lernejanoj konkursis pri la plej bona kono de Esperanto

Jam la naμan sinsekvan jaron estis organizita konkurso pri scio de Esperanto por

lernantoj el elementaj, ok-klasaj lernejoj de Kroatio. ‚i-jare la konkurso okazis 21–

23 maj en la skolta ripozejo Esperanto-Domo en la marurbeto Kostrena. La konkur-

son partoprenis 16 gelernantoj el kvin elementaj lernejoj. Gelernantoj faris skriban

ekzamenon kaj konkursis en la kategorioj A (komencantoj) kaj B (progresantoj).

En la kategorio A la unua premio ne estis donita, la duan premion ricevis Ana

Jurelinac el la elementa lernejo (EL) Mladost el Zagrebo, kaj la trian premion ricevis

Ru�ica Æutuk (EL Nikola Hribar, Velika Gorica). En la kategorio B estas laμditaj:

Emil Hrvatin (EL Andrija Mohorovi¢, Matulji), Anamarija Hramina (EL Mladost,

Zagrebo) kaj Dorotea Kne�evi¢ (EL Mladost, Zagrebo). Per la Pokalo Kostrena

2010 oni premiis la elementan lernejon Retkovec Zagreb, kiel la plej bonan lernejon.

La plej sukcesaj lernantoj ricevis diplomojn kaj pokalojn. ‚iuj lernantoj ricevis

donace lernolibron de Esperanto. Gelernantoj kaj iliaj gvidantoj vizitis planetarion en

Rijeka. Krome okazis renkonti•o de Esperanto-prelegantoj.

La konkurson organizis Kroata Esperanto-Ligo, Unui•o de Prelegantoj de Esper-

anto kaj Esperanto-Societo Rijeka. Aktualajn informojn pri la konkurso oni povas

trovi en la retpa•oj www.esperanto-rijeka.hr kaj www.esperanto.hr.

Tea Radovanovi¢

Tago de Pioniro oma•e al d-ro Lee Chong-Yeong

15 maj Korea Esperanto-Asocio (KEA) festis la 12an Tagon de Pioniro en la

Kyungbook ‹tata Universitato en Daegu. En la festo, kie oni honoris la karmemoran

d-ron Lee Chong-Yeong (1932–2008), partoprenis 85 homoj inkluzive de familianoj

kaj universitataj kolegoj de d-ro Lee.

Ekde 1999 KEA „iumaje celebras la Tagon de Pioniro kaj eldonas memorlibron

por la elektita pioniro en la korea Esperantujo. Kiam d-ro Lee Chong-Yeong, iama

prezidanto de KEA (1994–95, 1998–2001) kaj de UEA (1995–1998) forpasis (4 jul

2008), KEA faris la funebran ceremonion kaj organizis eldonkomisionon de la

memorlibro: Kim Uson, Choe Taesok, Song Ho-young.

La eldonkomisiono kolektis artikolojn, kiujn d-ro Lee kontribuis al Esperanto-

gazetoj kaj memorverkojn de liaj amikoj, samlernejanoj kaj laborkolegoj. La mate-

rialon oni dividis laμlingve en du volumojn — la unua, Lee Chong-Yeong, gvidanto

nia (Esperanta), aperis je la unua datreveno de lia forpaso (4 jul 2009); kaj la dua,

Keunseuseung Hyangchon Lee Chong-Yeong (korea), je la Tago de Pioniro.

En la Tago memorparolis Park Wha-Chong (prezidanto de KEA). Pri d-ro Lee

rememoris liaj amikoj, universitataj kolegoj kaj Lee Jung-kee (prezidanto de

KAEM). Kim Uson raportis pri la libro kaj pri ties redaktado. Lee Sung-il, filo de

d-ro Lee kaj la prezidanto de la kompanio Pizza Hut en Koreio, dankis la kontribuin-

tojn de la memorlibro. La „eestantoj estis regalataj de la familio de d-ro Lee per kore-

aj man•a±oj kaj picoj en la tagman•o. Kim Uson
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Belga ekzemplo de disfalo

Dafydd ab Iago el Bruselo

Membroj de la Eμropa Parlamento, diplomatoj kaj ±urnal-

istoj en Bruselo kutimas je glata sinsekvo de prezidantecoj en

la Eμropa Unio (EU). Ne „i-foje. Belgio, kunfondinto de EU,

nun frontas la plej gravan krizon de sia ekzisto. Post la junia

vo„donado politikistoj de la du „efaj komunumoj, franclingva

kaj nederlandlingva, malfacile kunlaboras. Malfeli„e por

Eμropo, Belgio •is la jarfino prezidos la Konsilion de EU.

Belgaj oficistoj ne ka›as ke, sen elektita registaro, ili malfa-

cile povos konvinki aliajn ›tatojn-membrojn akcepti eμropajn

kompromisojn. Kutime, la prezidanteco de EU sekurigas ke la

›tatoj-membroj akceptas kompromisojn negocitajn kun la

Eμropa Parlamento surbaze de proponoj de la Eμropa Komi-

siono. Al belgaj ministroj, kiuj la 13an de junio malgajnis la

balotadon kaj ser„as aliajn laborpostenojn, mankas entuziasmo

por siaj malnovaj laboroj. Aliflanke, la ceteraj ›tatoj-membroj

malpli akceptas proponojn verkitajn de la “fiaskintaj” aμ

“nelegitimitaj” ministroj de la portempa registaro.

Belgio ne baldaμ havos novan registaron. Optimisme, la

gajnintoj esperas starigi novan registaron en septembro 2010.

Tio signifus, en la plej bona kazo, ke almenaμ triono de la

sesmonata belga prezido de la Konsilio de Eμropo estos sen-

registara. Multaj observantoj kredas, ke Belgio bezonos pli da

tempo por starigi novan registaron. Post la vo„donado en 2007,

la politikaj partioj bezonis 294 tagojn por starigi registaron.

Belgio disfalas malrapide sed certe. La „efo de la Nova

Flandra Alianco (NFA), Bart De Wever, malferme diras, ke li

volas, ke Belgio malaperu. Tamen li estas sufi„e inteligenta

por „iam substreki, ke la sendependa Flandrio venos nur post

jaroj de negocado kun la franclingva Belgio.

NFA venkis en junio kun „. 30% da flandraj vo„oj. Unua-

foje, malferme sendependista partio gajnis la plej grandan

nombron da vo„oj en Flandrio. NFA volas, ke Belgio unue

evoluu al konfederacio. La centra ›tato respondecu nur pri la

defendo kaj eksterlandaj aferoj. Kaj la konfederacio post iom

da tempo povos malaperi. Tiel Flandrio i•us sendependa ›tato.

Aliflanke de la lingva muro, en Valonio, gajnis la franclin-

gvaj socialistoj. Kvankam Belgio frontas gravegan bu•etan

deficiton, la socialistoj volas altigi la sociajn elspezojn. Belgio

nun ›uldas „irkaμ 340 miliardojn da eμroj, do — sian malnetan

enlandan produkton por unu jaro. Sen registaro •i ne povas

redukti la bu•etan deficiton kaj tiel riskas la samajn financajn

atakojn, kiujn suferas Grekio. Spite al tiaj problemoj, la Social-

ista Partio gajnis „. 37% da vo„oj en Valonio per politika pro-

gramo promesanta pli da elspezoj.

La politikaj elitoj en Belgio ›ajne komencas akcepti, ke ili

devas reformi la ›taton. “La rezulto de la vo„donado en Belgio

povas esti vidata de la internacia komunumo kiel granda prob-

lemo. Tamen la realeco estas tute alia, — diris Elio di Rupo,

„efo de la valonaj socialistoj. — Mi estas konvinkita, ke ni

atingos akcepteblan kompromison kaj ekvilibran institucian

akordon. Ni faros „ion por stabiligi nian landon”.

Aliflanke, Bart De Wever komprenas ke, oferante la poste-

non de la „efministro al la plej granda franclingva partio, li gaj-

nos iom da fido en la suda parto de la lando. Tamen De Wever

estas ankaμ memorata kiel homo kiu diris: “Estas multe da

simpatiaj valonoj, sed ›ajne mi neniam ilin renkontas”. Tiaj

cita±oj longe restas en la kapoj de franclingvaj belgoj.

Blinda pafo

Hans Eichhorn, psikiatro, blinde pafis kaj maltrafis (La

Ondo, 2010, ¹6, p. 11): liaj spekulativoj atestas strangan

nescion aμ totalan ignoron.

1. Kiel oni povas (mis)uzi terminojn “en kalumnia,

respektive, ofenda maniero”?

2. Artur E. Iltis estas mia nomo artista uzata de 1968 kaj

registrita en mia legitimilo, kiel legeblas en baldaμ aperonta

libro pri la historio de Iltis-eldonejo. ¤i havas nul rilaton kun

“putoro”.

3. Mi parolis pri “uretra tipo” apogante min sur konstato

de Tazio Carlevaro. Eichhorn sekve devus fakumi kun sia

ti„ina kolego „i-teme. Desegna±o de Friedrich Dürrenmatt La

senhonorigita Minotaµro (1958) klarigas la situacion: ankaμ

oratoro de sia piedestalo pisas sur sian publikon…

4. Io lasta: antaμ ol la psik-analizo terminigis vortojn kiel

narciso, edipa komplekso k. a., ili sidis en la mitologio kaj en la

literaturo, sekve estis pli universale konataj ol tra la fakulaj ter-

minaroj. Jen kial Freud, „e la lego de Son•eskoj de Schnitzler

tiris la „apelon ekkonante, ke la poeto venas al samaj konklu-

doj, nur ali-maniere.

Si tacuisses… Reinhard Haupenthal

Leterkesto

Lastatempe mi kun profunda emo legis la tutan libron La

„eriza •ardeno kun rakontoj, noveloj kaj dramoj de la grand-

ega ‚e†ov (dufoje mian amatan La damo kun hundeto, kies

filmversion mi •uis du fojojn danke al grandiozaj rusaj geakto-

roj). Imponas ankaμ la flua, klara Esperanto en la libro. Nun mi

petegas la eldonantojn en Kaliningrado, ke ili subtenu mian

entuziasmon, “flamon”, por plua legado de viaj tradukoj de

grava rusa literaturo…

‡us en la konata saksa kuracloko Bad Elster mi aμskultis

kozakan virkvarteton, kiu kantis ege •uplene rusajn popolajn

kaj religiajn kantojn; i.a. ili tre sindone prezentis la fame kor-

tu›an Ve„ernij zvon.

Bertlin Englund (Germanio)

Agnieszka Rzetelska sur la kovrilo de la junia kajero de La

Ondo fari•as stelulino, gratulon! Nu, nesurprize, fakte, „ar pri

›ia agado mi informi•is jam kiel mem ankoraμ fre›bakita espe-

rantisto, kiam pri ›i oni raportis en iu numero de La Ondo de

Esperanto kiel pri la eble plej juna Esperanto-instruistino en la

mondo!

Marek Blahuš (‚e†io)

Konstrui Eμropon ›ajnas pli facile ol pluteni Belgion. (Foto de la

Eµropa Komisiono)
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Komputile

Interesaj retejoj en Esperanto

ESPERANTO.COM — NIA KOMUNUMO
http://esperanto.com

Se vi estas ›atanto de sociaj retoj kiel

Facebook, MySpace ks., certe •ojigos vin

apero de nova socia reto •uste por esperant-

istoj. Post Amikumu.com el la jaro 2007, kiu

ne plu estas funkcianta, venas la dua provo

— Esperanto.com, virtuala komunumo, kre-

ita “de esperantistoj por esperantistoj”.

La retadreso “esperanto.com” estis longe posedata de uso-

na privatulo, tamen unu el nunaj teamanoj de la socia reto,

usona esperantisto, a„etis •in de li kontraμ sufi„e alta prezo.

La retejo tuj de sia komenco kaptis intereson de esperantistoj.

Kvankam hodiaμ •i funkcias ankoraμ kiel beta-versio, jam

preskaμ 1200 uzantoj registri•is, kaj la komunumo daμre kre-

skas. Krom tio, ke •i enhavas tipajn funkciojn de socia reto, •i

bone funkcias ankaμ kiel internacia kalendaro de Esperan-

to-eventoj, en kiun rajtas „iu membro aldoni novan aran•on

kaj atentigi pri •i tiamaniere la vastan komunumon.

MOJOSE
http://mojose.wordpress.com

La retpa•o dedi„ita al – kiel jam la titolo mem malkovras –

nova±oj por Moderna, JunStila generacio. ¤i estas blogo pri

ideoj kaj produktoj sur la kampoj de arto, modernaj teknolo-

gioj, kulturo, voja•ado, ekonomio… La bloga±oj estas ordigi-

taj en 16 kategoriojn. Aμtoroj zorge elektas nur tiajn kontribu-

ojn, kiuj estas inspiremaj por juna generacio. La pa•aro

funkcias ekde junio 2008 kaj krom artikoloj •i enhavas ankaμ

detalan klarigon de historio de la vorto “mojosa”. Simple

mojosa retpa•o!

KIBERIO
http://www.kiberio.com

Kiberio estas esperantlingva blogsfero, verko de Manuel

Ortega, kiun ni konas el elektrolupo.com. Temas pri kolekt-

ado de RSS-fluoj de „iuj eblaj esperantlingvaj blogoj. Sur la

pa•o trovi•as nuntempe 63 diverstemaj blogoj, kio estas je 14

blogoj pli multe ol en e-planedo.kerno.org. ¤i ebligas rapidan

trarigardon de la tuta blogsfero kaj elekton de tiu artikolo, kiu

interesas nin, per klako sur •i. Per la maldekstra supra menuo

eblas aperigi aμ „iujn blogojn, aμ blogojn laμ la servilo, de kiu

la blogo devenas. Kiberio estas kreita per la sistemo

feevy.com.

LIVERA FOLIO
http://liverafolio.wordpress.com
http://twitter.com/liverafolio

Ne, ni ne faris tajperaron. ‚i-foje ni ne pensas pri la sen-

dependa movada bulteno Libera Folio, kvankam jena retejo

rilatas al •i. En „i tiu parodia retejo, kiu “liveras la plej fre›ajn

nova±ojn” el Esperanto-mondo, ni povas ekscii i. a., ke “viro

lernas Esperanton por povi kabei poste” aμ ke “Katalin

Kováts anstataμos Halle Berry kiel nova Bond-knabino”. La

pa•aro ankaμ informas nin, ke finfine reaperis la karavano,

kiu perdi•is post IJK en Vjetnamio kaj alportas intervjuon

kun •iaj „eestintoj; ankaμ avertas antaμ la eraro en Esperan-

to-traduko de Kamasutro, kiu kaμzas centojn da vundi•oj.

Kio sekvos en estonteco? Jam aμdi•as proponoj pri Rivela kaj

Ribela Folio…

ESPERANTO — EDZPERANTO
http://www.edzperanto.org

Ne vane oni diras, ke Esperanto kunigas homojn. Multaj

esperantistoj trovas e„ sian vivpartneron •uste per la inter-

nacia lingvo. Por helpi „i tiun interesan fenomenon ekestis

jena pa•aro — la unua interreta Esperanta konati•-servo. En

januaro 2010 fini•is testa fazo de la projekto kaj •is hodiaμ

jam ali•is kelkdek interesi•ant(in)oj — plejparte viroj. Baza

uzado de la pa•aro estas senpaga, tamen por nelimigitaj

mesa•oj kaj pli da fotoj/videoj oni devas pagi aμ alimaniere

helpi pluan evoluon de la pa•aro.

LA BLOGO DE MARK FETTES
http://www.ipernity.com/blog/56240/home

1 jun 2010 lan„is sian blogon la fre›e elektita B-komitat-

ano de UEA, Mark Fettes. Laste li estis komitatano (kaj estr-

arano) en la jaro 1998. La „efa temo kaj kialo de ekesto de la

blogo estas la movado. Laμ aμtoro mem •i ekestis “por mal-

fermi komunik-kanalon el tiu esperantista popolo, kiun mi

klopodos reprezenti digne kaj iniciateme en la centraj rondoj

de UEA dum la venontaj jaroj”.

En liaj artikoloj ni trovas ekz. komparon de la strukturo de

UEA kun la famaj “vila•oj de Potemkin”, meditadon pri la

pesimismon vekanta lasta numero de la revuo Esperanto, aμ

pri la („i-tempe ofta) demando, „u organizo kiel UEA en nuna

epoko fakte ankoraμ necesas.

ESPERANTO TRA LA MONDO
www.esperanto-tra-la-mondo.net

‚i tiu retejo ambicias i•i vasta katalogo de Esperanto-ret-

pa•oj el la tuta mondo. Nuntempe estas ligiloj ordigitaj en 8

„efajn kategoriojn kaj bonvena estas helpo de vizitantoj kun

aldonado de novaj ligiloj, atentigoj pri eraroj aμ “mortaj” lig-

iloj. La katalogon prizorgas la franca asocio Nord-Okcidento.

TELESKOPO
http://teleskopo.com

Teleskopo estas internacia scienca revuo, kiu aperas rete

„iun jaron kaj publikigas en Esperanto fakajn artikolojn el la

plej diversaj sciencaj bran„oj: historio, lingvoscienco, episte-

miologio, matematiko, medicino kaj pluraj aliaj. La revuo

estas oficiale registrita „e Brazila Instituto pri Scienco kaj

Teknologio, ekde 1 maj 2009 •i havas sian ISSN-numeron.

‚efredaktoro de la revuo estas Dominique Vieira, doktori•-

anto pri historio el Brazilo.

La retejo estas atentinda klopodo pri antaμenigo de la

scienca uzo de Esperanto, do havas similan celon kiel, ekzem-

le, la aran•o KAEST okazigota de E@I „i-novembre en

Slovakio.

Katarína Nosková, Marek Blahuš

http://esperanto.com
http://mojose.wordpress.com
http://www.kiberio.com
http://liverafolio.wordpress.com
http://twitter.com/liverafolio
http://www.edzperanto.org
http://www.ipernity.com/blog/56240/home
http://www.esperanto-tra-la-mondo.net
http://teleskopo.com
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Notoj de maljuna grumblulo pri REK-26

La teatro komenci•as de la vestejo. Same la kongreso

komenci•as de la Kongresa libro. Mi naive opiniis, ke celo de

la Kongresa libro estas helpi al kongresanoj dum la kongreso.

Sed ›ajnas, ke •i estis kompilita speciale por ka›i la tutan uti-

lan informaron pri la kongreso. Ni analizu •in laμrubrike.

En la unua, historia rubriko oni povas trovi e„ adresojn de

preskaμ „iuj lokoj, kie estis kunsidoj de REK antaμ cent jaroj,

sed la adreso de la nuna kongresejo tute mankas (krom la aludo

sur la lasta kovrilpa•o — verda steleto apud la metrostacio).

Post nemultaj salutvortoj sekvas la plej granda rubriko —

priskribo de la salonoj de la kongresejo. La titoloj de artikol-

etoj parolas pri tio: Sa†arov-salono, Borovko-salono k.t.p. Sed

en „i tiu rubriko pri salonoj ne estas e„ unu vorto; kie ili lok-

i•as, sur kiu eta•o, ›ajne estas ›tata sekreto. En la sekva rubri-

ko estas kelkaj “tre gravaj” informoj pri la salonoj — kvanto

da sidlokoj kaj tabloj (strange, ke ne kvanto de fenestroj kaj

kvalito de planko). Sed la loki•o kaj eta•o ankaμ tie mankas.

La sekva rubriko, la programo, estas prezentita per la plej

maloportuna maniero — laμ la salonoj. Por elekti la plej intere-

san programeron el kelkaj samtempaj, oni devas „iufoje tralegi

la tutan programon anstataμ unu aμ kelkajn apudajn liniojn.

La sekva rubriko, la organiza komitato, estis farita tre bone,

e„ kun belaj fota±oj, kiuj helpis al mi trovi la prezidantinon de

OK. Mi demandis ›in pri loki•o de vica programero, sed rice-

vis respondon ke ›i tion ne scias, „ar ›i respondecas pri la kon-

greso entute. Bedaμrinde inter la respondeculoj de OK mi ne

trovis respondeculon pri informado.

Uzi la lastan rubrikon, la liston de la partoprenantoj, estas

tre maloportune, „ar •i estas organizita per nekonata principo

(nek laμlande, nek laμalfabete), aμ simple senprincipe.

Miaj ripro„oj al la Kongresa libro estus superfluaj, se la

informado dum la kongreso estus plena kaj •ustatempa.

Tamen •i estis kaosa kaj neoportuna. ‚iuj ›an•oj en la tagor-

doj estis reflektitaj sur papereto pendigita en nebone lumigita

loko en la unua eta•o. La organizantoj pro nekonata kaμzo ne

povis kopii •in kaj pendigi apud „iuj salonoj, ›parante la tem-

pon al „iuj „eestantoj kaj evitante la malfrui•on al komenco de

vica programero.

La originaleco de la kongreso konsistis ankaμ en tio, ke

dum la solenaj inaμguro kaj fermo ne sonis la Esperanto-him-

no! Mi mem ne tre ›atas, kiam amaso de ne tre muzikkapablaj

homoj per malagrablaj vo„oj kantas longan himnon, sed unu

aμ du strofoj estas neeviteblaj en „iu Esperanto-kongreso.

La organizantoj devintus preni kiel modelon la sperton de

multaj UKoj kaj landaj kongresoj, sed ne inventi originalan

stulta±on.

Vladimir Kor„agin

Pardonpeto

Invitite de la REK-organizantoj kiel preleganto, mi, post

iom longa ser„ado (neniu informis min pri la situo), venis al la

kongresejo, kie je mia dispono ne estis la promesita projekci-

ilo, pro kies manko mi devis improvizi prelegon aliforman.

‚ar la OK ne senkulpi•is antaμ la kunvenintoj por mia prelego,

mi mem petas ilian pardonon pro la fu›oj, pri kiuj ne mi kulpis.

Dum la lasta jardeko mi partoprenis neniun esperantistan kun-

venon en Ruslando ekster Kaliningrado. Post la Peterburga

fiasko mi decidis ne plu akcepti invitojn de REU kaj REK.

Aleksander Kor±enkov
kiu ne ricevis la Kongresan libron

7 jun 2010 forpasis

Chai Zemin (1916–2010)
fama „ina diplomato, ambasadoro de ‚inio en Hungario,

Gvineo, Egiptio, Tajlando; la unua ‚inia ambasadoro en

Usono post la starigo de la diplomatiaj rilatoj en 1979, prezid-

anto de la ‚ina Popola Asocio por Amikeco kun Fremdaj

Landoj. Li eklernis Esperanton en la 1930aj jaroj, kunlaboris

en Esperanto-gazetaro, en 1986 prezidanti•is en la societo

Amikoj de Esperanto kaj sur sia posteno energie

antaμenpu›is Esperanto-movadon en ‚inio.

14 jun 2010 en Klaip¡da post longa malsano forpasis

Viktoras Baniulaitis (1917–2010)
in•eniero kaj esperantisto (ekde 1966), kunfondinto de la

Esperanto-klubo en Klaip¡da (1968), kiun li dum pluraj jaroj

sekretariis aμ prezidis, peranto de SAT por Sovetunio kaj

Litovio, kolektanto de esperanta±oj, Esperanto-instruisto,

›akisto.

Ni funebras kaj kondolencas.

Schleyer-Biblioteko savita

Unu el la handikapoj

por verki detalan sciencan

biografion de Zamenhof

konsistas el tio, ke man-

kas la dokumento-baza

materialo: gravaj kores-

pondoj, ne nur la antaμ-

esperanta, sed „iuj ricev-

itaj leteroj, same kiel lia

biblioteko privata kiu per-

mesus konkludojn precipe

pri liaj lega±oj pri la juda

demando.

Pro tio estas eta mirak-

lo, ke, preskaμ cent jarojn

post lia morto, la privata

biblioteko de Johann

Martin Schleyer (1831–1912) savi•is. Komence de la 1920aj

jaroj „i biblioteko estis transprenita de la svisa volapükisto

Jakob Sprenger (1872–1951) kaj ekspluatita „efe de Johann

Schmidt (1895-1977). La biblioteko de „i lasta estis vendita

divers-direkten: al CDELI, al IEMW, al la subskribinto kaj al

la industriisto Hanns Martin Schleyer (1915–1977), pranevo

de la prelato kaj viktimo de germanaj teroristoj. Post la morto

de Sprenger li rea„etis komence de la 1950aj jaroj de ties filino

la tutan bibliotekon de sia praonklo kaj dum jar-dekoj •in gar-

dis en sia domo en Stuttgart. Kiam mortis lia vidvino Waltrude

en 2008 la filoj devis dissolvi la gepatran domon kaj kontaktis

la subskribinton, kies agado en la Prelato-Schleyer-Komitato

estis konata al ili. En februaro 2010 la biblioteko estis trans-

prenita en Stuttgart kaj transportita al Malaucène kie •i nun

estas registrata por estonta katalogo.

Okazas intertraktoj kun unu el la plej gravaj bibliotekoj

germanaj por ke la Schleyer-biblioteko tie deponi•u kiel cor-

pus separatum kaj servu por estontaj esploroj. La biblioteko

enhavas, krom verkoj pri lingvistiko, teologio kaj aliaj sciencaj

fakoj, ankaμ la 23 tag-librojn de Schleyer de 1863 •is 1912

kies faksimila eldono estus vere defia tasko por la interlingv-

istiko.

Reinhard Haupenthal


